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[Socialministeren.] 
gennemførelsen af en ny lovgivning, der er 
så omfattende. Den foreslåede dato har dog 
fået tilslutning fra såvel Kommunernes 
Landsforening som Amtsrådsforeningen og 
Socialinspektørforeningen. Vi må heller ikke 
glemme, at personalet ved de institutioner, 
der foreslås nedlagt, for øjeblikket svæver i 
uvished om deres fremtidige skæbne, og at 
det må være af stor værdi for kommunernes 
planlægning, at rammerne for deres fremti- 
dige virksomhed på det sociale område sna- 
rest muligt bliver klart afstukket. 

Med ønsket om, at der snarest muligt må 
ske en afklaring på disse områder, skal jeg 
anbefale lovforslaget til tingets velvillige 
behandling. 

Landbrugsministeren (Ib Frederiksen): 
Jeg skal herved tillade mig for det høje folke- 
ting at fremsætte forslag til lov om ophævelse 
af lov om tilskud til forbrugerpriserne på meje- 
riprodukter. 

Denne tilskudsordning indførtes i sin tid 
i forbindelse med loven om almindelig om- 
sætningsafgift og friholder mejeriprodukter 
for virkningen af 10 pet. moms. De senere 
forhøjelser af momsen er holdt uden for til- 
skudsordningen. 

Lovens administration blev henlagt til 
landbrugsministeriet, da toldvæsenet ikke 
havde teknisk mulighed for at administrere 
ordningen i forbindelse med den almindelige 
omsætningsafgift. Tilskudsordningen er ad- 
ministreret ved hjælp af De danske Mejeriers 
Fællesorganisation som et led i mejeriernes 
administration af hjemmemarkedsordnin- 
gen for mejeriprodukter. Tilskudsordningen 
er ikke forenelig med Det europæiske økono- 
miske Fællesskabs markedsordning for mælk 
og mejeriprodukter, der træder i kraft den 1. 
februar 1973. Dertil kommer, at hjemme- 
markedsordningen for mejeriprodukter op- 
hører 1. februar 1973 og dermed også de 
tekniske muligheder for en enkel og kontrol- 
mæssigt effektiv administration af tilskuds- 
ordningen. 

Tilskuddet ydes til alle mejeriprodukter, 
dvs. smør, mælk, fløde og ost samt syrnede 
mælke- og flødeprodukter. Det er for finans- 
året 1972-73 anslået til 205 mill. kr., således 
at den statsfinansielle virkning af en ophæ- 
velse af ordningen pr. 1. februar 1973 for- 

holdsmæssigt skulle være en besparelse i fi- 
nansåret 1972-73 på ca. 34 mill. kr. 

Bortfaldet af forbrugertilskuddet påvirker 
ikke pristallet. 

Med disse bemærkninger anbefaler jeg 
lovforslaget til velvillig, hurtig behandling i 
folketinget. 

Ordføreren for forslagsstillerne (Holger 
Hansen): Hermed skal jeg tillade mig at 
fremsætte forslag til folketingsbeslutning om 
lokalise,r ingsrådgivning. 

Venstre genfremsætter herved sit forslag 
fra sidste forår om oprettelse af et lokalise- 
ringsråd, men vi afstår foreløbig fra at gen- 
fremsætte vort forslag om en undersøgelse 
af årsagerne til den skæve fordeling af be- 
folkning og erhverv mellem landets forskel- 
lige dele m. v., idet vi vil afvente boligmini- 
sterens lovforslag om den fysiske planlæg- 
ning, som blev stillet i udsigt i regeringens 
åbningstale. 

Oprettelsen af et lokaliseringsråd er kun 
et af de mange midler, som venstre mener 
kan medvirke til at frembringe en bedre 
balance mellem landsdelene og mellem by 
og land. Gennem en hensigtsmæssig ud- 
formning af byrdefordelingslovgivningen, 
skattelovgivningen, takst- og transport- 
politikken, ved udflytning af offentlige ill- 
stitutioner og naturligvis gennem den plan- 
lægningslovgivning, som er på vej, vil man 
kunne fremme den nævnte målsætning. 
Også egnsudviklingspolitikken og skole- og 
uddannelsespolitikken er vigtige led i denne 
sammenhæng. 

Jeg skal ikke igen detaljeret nævne de 
forhold, som ligger bag ønsket om denne 
lokaliseringspolitik. Men det er som nævnt 
ved forelæggelsen sidste år ting som: trafik- 
pres, boligforhold, forureningsfare, pris- og 
løninflation, forsyningsforhold, sociale mis- 
forhold og kriminalitet i de store bysam- 
fund. Det er omvendt risikoen for stagna- 
tion, arbejdsløshed, lavtlønsforhold, skatte- 
forhold og økonomi i det hele taget i land- 
distrikterne samt de gode muligheder for 
at klare en erhvervsmæssig tilgang uden de 
samme ulemper som i storbyerne, der får ven- 
stre til at ønske en bedre fordeling af er- 
hvervs- og befolkningsudviklingen. 

Når vi har undladt at genfremsætte vort 
forslag om nedsættelse af et udvalg til under- 
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[Holger Hansen.] 
søgelse af den skæve erhvervs- og befolk- 
ningsfordeling med særligt henblik på at 
finde frem til nye metoder til at bremse 
denne udvikling, skyldes det bl. a. oplys- 
ninger i det folketingsudvalg, der fik for- 
slaget til behandling. Der fremkom her fra 
boligministeren m. fl. oplysninger, som lod 
formode, at man i regeringens forslag til 
fysisk landsplanlægning m. v. i et vist om- 
fang ville tage højde for denne problematik. 

Det, der først og fremmest må tælle for 
venstre i forbindelse med landsplan- eller 
regionsplanlovgivningen, er, om den har 
en målsætning, der også går ud på at fremme 
en bedre fordeling af erhvervsaktiviteten 
her i landet, og om denne lovgivning rum- 
mer de fornødne midler til at sikre en sådan 
udvikling. 

Under alle forhold mener vi imidlertid, 
at det vil være rigtigt at fremlægge det her 
fremsatte forslag om oprettelse af et lokali- 
seringsråd til vejledning af virksomheder 
m. v., før de træffer afgørelsen om en lokali- 
sering, samt til koordinering af arbejdet 
med egnsudviklingen og landsplanarbejdet. 
Man kan i den sammenhæng nævne, at det 
fra egnsudviklingsdirektoratets side er frem- 
hævet, at vi nu, da den akutte arbejds- 
løshed i egnsudviklingsområderne er mind- 
sket, bør fortsætte med arbejdet ud fra 
en lokaliseringspolitisk mere gennemtænkt 
holdning. Vi skal nu søge at yde egnsud- 
viklingsstøtte på en måde, som i videst 
muligt omfang løser de grundliggende er- 
hvervsstrukturelle problemer i de erhvervs- 
mæssigt svageste egne. Dette bør ske sam- 
tidig med bestræbelser for at dæmpe virk- 
somhedstil væksten i storbyerne. 

Jeg skal hermed anbefale forslaget til 
tingets velvillige behandling og i øvrigt hen- 
vise til bemærkningerne til forslaget. 

Den første sag på dagsordenen var: 
Tredje behandling af forslag til lov om æn- 

dring af lov om Statens Kunstfond. 
(Anden behandling af lovforslaget (nr. 64) 

findes i tidenden sp. 2321). - 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 118 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om statstilskud til kunstmuseer. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 65) 
findes i tidenden sp. 2322). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovjorslaget 
vedtoges enstemmigt med 126 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om statstilskud til kulturhistoriske 
museer. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 66) 
findes i tidenden sp. 2322). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 
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